
 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

16 APRIL 2020 
 

 

 

Sammanträde torsdag den 16 april 2020 

Konferenscentret på Storforsplan 36 i Farsta centrum, klockan 18.00-19.10 

 

Ledamöter 
Kristina Lutz (M), ordförande  

Lisbeth Crabo Ljungman (M) 

Ann-Louise Ebérus (M)   

Peter Öberg (L) 

Kjell Backman (S) 

Moa Sahlin (S) 

Karin Lekberg (S) 

Milla Eronen (V) 

Leif Söderström (SD) 

   

 

Tjänstgörande ersättare 

Lars Bäck för Marre Mayr, vice ordförande, båda (V) 

Olof Peterson för Arne Fredholm, båda (M) 

Rikard Werge (L) för Lisa Carlbom (MP) 

Klas Wissman (M) för Malena Liedholm Ndounou (C) 

 

Personalföreträdare 

§§ 1-25: Carina Lemon-Allstrin, LO (Kommunal) och Saime Civas, TCO (Vision). 

 

Tjänstepersoner 

§§ 1-27: Stadsdelsdirektör Kerstin Sandström, nämndsekreterare Pia Sundqvist.  

 

 

 

Utses att justera Kristina Lutz (M) och Kjell Backman (S)  

 

Dag för justering 16 april 2020 

 

 

 

 

 

 

     

Sekreterare 

 

 

 

 

 

Ordförande  Ledamot 

 

 

 

Antal paragrafer: 27. 

Antal sidor: 40. 



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

16 APRIL 2020 

SIDA 2 

 

 
 

 

 

Justerarnas signaturer                                                                                  Utdragsbestyrkande  

 

Innehåll 
 

§ 1  Godkännande av föredragningslistan ............................................................................ 4 

 

BESLUTSÄRENDEN ......................................................................................................... 5 

§ 2  Underlag för budget 2021 med inriktning för 2022 och 2023 ...................................... 5 

§ 3  Hundrastgård på Farstanäset ......................................................................................... 8 

§ 4  Skötsel och skyltning av parkvägar .............................................................................. 9 

§ 5  Möjlighet att hyra öppna förskolans lokaler i Farsta .................................................. 10 

§ 6  Inrätta ett förskoleråd som rådgivande organ till stadsdelsnämnden .......................... 12 

§ 7  Nya frågor om uppföljning av klimatnyttan av nämndens klimatinvesteringar .......... 14 

§ 8  Upprustning av parken Farstaängen i Farsta, etapp 1 ................................................. 15 

§ 9  Ny förskola i Kvarteret Perstorp 1 i Farsta ................................................................. 16 

§ 10  Uppföljning av kommunala vård- och omsorgsboenden – Edö ................................ 18 

§ 11  Uppföljning av kommunala vård- och omsorgsboenden – Postiljonen .................... 19 

§ 12  Stadsdelsnämndens sammanträde den 28 maj hålls inte öppet för allmänheten ....... 20 

§ 13  Ny ersättare i stadsdelsnämndens sociala delegation ................................................ 22 

§ 14  Ny ordförande i stadsdelsnämndens utvecklings- och näringslivsråd och ny ledamot i 

nämndens miljöråd ............................................................................................................. 23 

§ 15  Ekonomisk månadsrapport mars 2020 ...................................................................... 24 

 

REMISSER OCH YTTRANDEN ..................................................................................... 25 

§ 16  Språkcentrum för nationella minoritetsspråk ............................................................ 25 

§ 17  Nya riktlinjer för handläggning och dokumentation av ärenden gällande barn och unga 

inom individ- och familjeomsorgen ................................................................................... 27 

§ 18  Nya riktlinjer för familjerätt ...................................................................................... 29 

§ 19  En likvärdig fixartjänst inom staden ......................................................................... 30 

§ 20  Överenskommelse mellan kommunerna i Stockholms län om ärendeansvar för hemlösa

 ........................................................................................................................................... 31 

§ 21  Trafikförändringar i SL-trafiken och Waxholmsbolagets trafik 2020–2021 ............ 32 

§ 22  Motion V om behovet av långsiktiga medel för kompetensutveckling kopplat till 

kompetensförsörjning ........................................................................................................ 33 

 

ANMÄLNINGSÄRENDEN .............................................................................................. 35 

§ 23  Rapportering till IVO av ej verkställda gynnande beslut för kvartal 4 år 2019 ........ 35 



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

16 APRIL 2020 

SIDA 3 

 

 
 

 

 

Justerarnas signaturer                                                                                  Utdragsbestyrkande  

 

§ 24  Stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering och övriga anmälningsärenden ......... 36 

 

ÖVRIGT ............................................................................................................................ 38 

§ 25  Nämndens frågor och information från förvaltningen .............................................. 38 

 
  



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

16 APRIL 2020 

SIDA 4 

 

 
 

 

 

Justerarnas signaturer                                                                                  Utdragsbestyrkande  

 

§ 1  Godkännande av föredragningslistan 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden fastställer den av ordföranden föreslagna föredragningslistan för 

sammanträdet. 
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BESLUTSÄRENDEN 

 

§ 2  Underlag för budget 2021 med inriktning för 2022 och 2023 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till underlag för budget 2021 med 

inriktning för 2022 och 2023. 

 

Ärendet 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-03-30. 

Dnr FAR 2020/156 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz m fl (M) och Peter Öberg m fl (L) yrkade att nämnden skulle 

bifalla förvaltningens förslag. I detta instämde Leif Söderström (SD). 

 

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V) yrkade att nämnden skulle bifalla 

förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett eget förslag – se Reservation nedan.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Leif Söderström (SD) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Reservation  

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V)  

 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till underlag för budget 2021 med 

inriktning för 2022 och 2023 samt anför därutöver mot bakgrund av Covid-19 att; 

 

 Under de kommande åren kommer vi att behöva mera personella och ekonomiska 

resurser till stadsdelsnämndens samtliga omsorgsverksamheter. Detta för att kunna 

klara av att ge invånarna bra och trygga välfärdstjänster samt för att samtliga våra 

medarbetare ska ha tillsvidareanställningar samt en bra arbetsmiljö.  Därigenom kan 

stadsdelen säkerställa att vi har en bättre beredskap inom vår del av den offentliga 

sektorn. 

 

 Stadsdelsnämnden behöver ha en större insyn i samtliga de verksamheter som 

finansieras med stadens invånares skattemedel och övriga intäkter. Detta då vi idag 

inte har någon insyn som stadsdelsnämnd i t ex de privata äldreboendena och fakta 

om deras beredskap att hantera såväl den aktuella krisen som de årligen 

återkommande influensorna.  
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 Stadsdelsnämnden behöver även ha tillgång till fakta om det ser ut när det gäller de 

privata hemtjänstföretagens beredskap för den nu aktuella situationen och 

kommande virus. I media har det förekommit uppgifter om att det saknas 

skyddsutrustning för hemtjänstpersonal och vi vet sedan tidigare att inom 

hemtjänsten att många brukare får besök av ett stort antal olika personer från 

hemtjänsten under en dag. När staden köper in dessa tjänster måste 

stadsdelsnämnden säkra att invånarna ska kunna känna sig trygga och att nödvändiga 

åtgärder har vidtagits för att hindra smittspridning. 

 

 Det kommer också att behövas större ekonomiska och personella resurser för att 

säkerställa andra verksamheter. Det kommer exempelvis att finnas att kraftigt ökat 

behov för försörjningsstöd och socialtjänst för helt nya grupper.  Även våra 

arbetsmarknadsinsatser i samverkan med Arbetsförmedlingen och Jobbtorget 

kommer att behöva en utökad kapacitet. Likaså kommer vi också att se att många 

lokala företag hotas av konkurs och de kommer att behöva stöd av kunniga 

företagslotsar som snabbt kan informera om exempelvis den sänkta 

arbetsgivaravgiften som Riksdagen beslutade om den 3 april.   

 

 Avslutningsvis behöver stadsdelsnämnden också börja se över och revidera den 

beställar- och utförarorganisation som infördes av nämnden stegvis 2012 – 2013. 

Den pågående krisen har visat att denna form av s.k. New Public Management-

modeller samt ”just-in-time-tänkande” passar bättre inom produktion av exempelvis 

bilar än inom alla former av offentligt finansierad omsorgs- och välfärdsverksamhet. 

 

Särskilt uttalande  

Leif Söderström (SD) 

 

Vi Sverigedemokrater anser det nödvändigt, med anledning av den senaste tidens 

ekonomiska volatilitet i Sverige och vår omvärld, att en stramare budget med syftet att värna 

stadsdelsnämndens kärnverksamhet förbereds. I en tid då kommunens finanser ställs på prov, 

är det politikens uppgift att göra rätt prioriteringar för att garantera stockholmarna en trygg 

vardag.  

 

Dessa prioriteringar innebär att kompetensutvecklingsinsatser inom förskola, äldreomsorg 

med andra verksamheter som kan anstå, tillfälligt bör göra det. Detsamma gäller 

implementering av ny teknik i stadsdelsnämndens verksamheter som riskerar medföra ökade 

kostnader i startskedet.  

 

Att förvaltningen i underlaget vidare anser sig vara tvunget att tillhandahålla ”spektakulära 

lekplatser” är en felaktig prioritering, i synnerhet när Stockholm befinner sig i begynnelsen 

av en ekonomisk nedgång. Investeringar kopplat fysisk miljö i form av lekplatser, belysning 

och förändringar av parker som inte härrör ur ett akut behov bör pausas.  

 

Sverigedemokraterna är kritiskt inställda till att parkeringsplatser nedprioriteras vid 

nybyggnation i områden med undermåliga kollektivtrafikförbindelser. Vid planering av nya 
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bostadsområden är det av stor vikt att en gedigen planering för att underlätta och förbättra 

medborgarnas vardag genomförs. En tungt vägande faktor är möjligheterna att besöka andra 

delar av Stockholm. 
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§ 3  Hundrastgård på Farstanäset 

Inlämnat medborgarförslag, för nämndens ställningstagande 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att utreda ett medborgarförslag om att anlägga en 

hundrastgård på Farstanäset. 

 

Ärendet 

I ett medborgarförslag föreslås en hundrastgård på Farstanäset. 

 

Förvaltningen föreslår att nämnden ger förvaltningen i uppdrag att utreda förslaget och 

återkomma till nämnden med ett förslag till svar vid ett kommande sammanträde. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-03-17. 

Dnr FAR 2020/139 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 4  Skötsel och skyltning av parkvägar 

Inlämnat medborgarförslag, för nämndens ställningstagande 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att utreda ett medborgarförslag från Gunnar 

Björkman om skötsel och skyltning av parkvägar. 

 

Ärendet 

Gunnar Björkman har lämnat in ett medborgarförslag som handlar om skötsel och skyltning 

av parkvägar. 

 

Förvaltningen föreslår att nämnden ger förvaltningen i uppdrag att utreda förslaget och 

återkomma till nämnden med ett förslag till svar vid ett kommande sammanträde. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-03-17. 

Dnr FAR 2020/141 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 5  Möjlighet att hyra öppna förskolans lokaler i Farsta 

Svar på medborgarförslag 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på ett 

medborgarförslag från Kristoffer Roxbergh om möjligheten att hyra öppna förskolans lokaler 

i Farsta. 

 

Ärendet 

I Farsta finns Farstaängens öppna förskola och parklek. Under helgerna har verksamheten 

stängt. Kristoffer Roxbergh föreslår i ett medborgarförslag att lokalerna ska kunna hyras 

under helgdagar för barnkalas. 

 

Förvaltningen har tidigare hyrt ut lokalerna i Farstaängen för barnkalas men detta upphörde 

på grund av problem med bland annat städning, larm och låsning. Förvaltningen har i nuläget 

lokaler för uthyrning på Mötesplats Fagersjö och i aktivitetshuset Tuben i Farsta centrum. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-03-02. 

Dnr FAR 2020/11 

 

Förslag till beslut 

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V) yrkade att nämnden skulle återremittera 

ärendet med uppdrag till förvaltningen att utreda medborgarförslaget på nytt med ambitionen 

att Farstaängens parklekshus ska kunna hyras ut för barnkalas under helger. 

 

Ordföranden Kristina Lutz m fl (M) och Peter Öberg m fl (L) yrkade att nämnden skulle 

behandla ärendet idag. I detta instämde Leif Söderström (SD). 

 

Ordföranden Kristina Lutz m fl (M) och Peter Öberg m fl (L) yrkade därefter att nämnden 

skulle bifalla förvaltningens förslag. I detta instämde Leif Söderström (SD). 

 

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V) yrkade att nämnden skulle avslå 

förvaltningens förslag – se Reservation nedan.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden behandlade först yrkandet om återremiss och fann att ärendet skulle behandlas 

idag. 

 

Ordföranden ställde därefter yrkandena om bifall och avslag till förvaltningens förslag mot 

varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Reservation i frågan om återremiss 

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V)  
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Till förmån för vårt yrkande att nämnden skulle återremittera ärendet med uppdrag till 

förvaltningen att utreda medborgarförslaget på nytt med ambitionen att Farstaängens 

parklekshus ska kunna hyras ut för barnkalas under helger 

 

Björns trädgård, Blecktornsparken , Högalids parklek och Gustaf Adolfparkens parklek är 

exempel på parklekar drivna av Stockholms stad som erbjuder medborgare möjlighet att hyra 

parklekslokalen för barnkalas under helger. 

 

Farstas befolkning växer och är den stadsdel dit flest barnfamiljer flyttar. Att erbjuda lokaler 

som ändå står tomma under helgerna till barnkalas tror vi skulle främja området och 

uppskattas av många. 

 

Vi har själva uppfattat att det efterfrågas just den typen av lokaler i vårt område. Dessutom 

ligger just Farstaängen, med stort grönområde och lekpark väldigt barn- och 

promenadvänligt till. I sitt svar hänvisar förvaltningen till andra lokaler. Vi menar på att det 

finns behov av flera och att denna är bättre. Farsta stadsdel består av många lägenheter och 

alla har inte möjlighet att ha kalas hemma men inte heller lägga stora summor vad det gäller 

lokalhyra. 

 

Björns trädgård hyr ut sitt parklekshus heldag för 500kr och har tydliga regler vad det gäller 

städning och nyckelhämtning. Vi anser att det borde kunna fungera lika bra här. 

 

Reservation i sakfrågan  

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V) 

 

Med hänvisning till vårt yrkande i frågan om återremiss enligt ovan. 

 

 

  



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

16 APRIL 2020 

SIDA 12 

 

 
 

 

 

Justerarnas signaturer                                                                                  Utdragsbestyrkande  

 

§ 6  Inrätta ett förskoleråd som rådgivande organ till stadsdelsnämnden 

Svar på medborgarförslag 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden avslår ett medborgarförslag från Johanna Wilkens om att inrätta ett 

förskoleråd som rådgivande organ till stadsdelsnämnden. 

 

Ärendet 

I ett medborgarförslag föreslår Johanna Wilkens att nämnden tillsätter ett förskoleråd som 

rådgivande organ till nämnden, på liknande sätt som nämnden idag har ett pensionärsråd och 

ett råd för funktionshinderfrågor. Rådet föreslås bestå av personal inom förskolan. 

 

Att stadsdelsnämnden har ett pensionärsråd och ett råd för funktionshinderfrågor är något 

som har bestämts av kommunfullmäktige. Syftet är att erbjuda forum för samverkan mellan å 

ena sidan nämnd och förvaltning och å andra sidan olika externa organisationer inom 

respektive intresseområde 

 

Förskolepersonalen däremot är en del av nämndens verksamheter och styrs av de ramar och 

mål som nämnd och kommunfullmäktige har fastställt. Förvaltningen bedömer att det skulle 

vara olämpligt att vid sidan av den avtalade och lagstyrda samverkan som sker mellan 

arbetsgivare (nämnden) och arbetstagare (personalen inom förskolan) inrätta ytterligare ett 

forum för, som förslagsställaren skriver, inflytande och insyn i frågor som rör förskolan. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-03-17. 

Dnr FAR 2019/491 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Särskilt uttalande  

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V)  

 

Nämnden har fått ett engagerat medborgarförslag om att inrätta ett förskoleråd i syfte att 

understryka förskolan betydelse och ge den ökad prioritet i stadsdelens arbete. Precis som 

förslagsställaren lyfter är det ett bekymmer att Farstas förskolor hamnar relativt långt i 

brukarundersökningen. 

 

Vi i den rödröda gruppen tycker att initiativet är viktigt även om vi delar förvaltningens 

bedömning av att inrättandet av just ett förskoleråd inte rätt väg att gå. Vi vet att 
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förvaltningen och personalen arbetar för att höja resultaten och svarsandelen och vi vill 

poängtera vikten av det arbetet. För barnen, personalen och föräldrarna, nu och i framtiden. 

 

Vi vill också lyfta upp den delen av förvaltningens svar som rör samverkan mellan förskola 

och hemmen. Om föräldrarna inte har insyn är det svårt båda att komma bidra med idéer och 

att kunna rekommendera förskolan för andra. Vet man att förskolan just nu jobbar med t ex 

tema miljö är det lättare att själv bidra genom att ta med barnet till källsorteringen och 

berätta vad det är. Här skulle vi gärna se att förskolorna också bidrar med att skapa 

möjligheter till kontakt mellan föräldrar. I och med GDPR finns inte längre klasslistor och 

utan möjlighet att hålla viss kontakt föräldrar mellan förlorar förskolan mycket av sin 

potential som integrerande kraft i samhället. Utbytet föräldrar mellan om "såhär gör vi, hur 

gör ni?" och lekträffar utanför förskoletid blir mindre. Det förlorar alla på. 
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§ 7  Nya frågor om uppföljning av klimatnyttan av nämndens klimatinvesteringar 

Svar på skrivelse från SD 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på en skrivelse från 

Sverigedemokraterna med nya frågor om hur klimatnyttan av nämndens klimatinvesteringar 

följs upp. 

 

Ärendet 

I ett par skrivelser till stadsdelsnämnden har Sverigedemokraterna ställt ett antal frågor om 

redovisning och uppföljning av de klimatinvesteringsmedel som nämnden har beviljats av 

kommunstyrelsen. Den första skrivelsen besvarades av nämnden den 19 december förra året, 

och partiet ställde då några nya frågor. 

 

Förvaltningen redovisar förbrukningen före investeringen i 22 LED-armaturer i en 

verksamhetslokal inom socialpsykiatrin och kostnaden för dessa samt vilka bilar som 

förvaltningens hemtjänstenheter förfogade över vid tiden för ansökan. Elförbrukningen i 

verksamhetslokalen har minskat med cirka 1 000 kWh per år. 

 

Med anledning av Sverigedemokraternas frågor har förvaltningen blivit uppmärksam på att 

vi har gjort ett räknefel i samband med ansökan om klimatinvesteringsmedel vad gäller den 

uppgivna elförbrukningen för verksamhetslokal inom socialpsykiatrin före bytet till LED-

armatur. Stadsledningskontoret, som behandlade ansökan inför beslut i kommunstyrelsen, 

har informerats om detta. De uppgifter som har angetts i slutrapporten är korrekta. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-03-12. 

Dnr FAR 2020/1 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Leif Söderström (SD) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Särskilt uttalande  

Leif Söderström (SD) 

 

Sverigedemokraterna tackar förvaltningen för ett objektivt och välunderbyggt svar och ser 

med stor tillförsikt fram mot att förvaltningens egen ökade kompetens i kombinationen med 

det förbättrade stödet från miljöförvaltningen bildar grund för många framtida 

välmotiverade, kostnads och klimat effektiva miljösatsningar. Vi önskar dock svar på några 

frågor till och presenterar därför en ny skrivelse vid § 25 vid dagens sammanträde, 

Nämndens frågor och information från förvaltningen. 
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§ 8  Upprustning av parken Farstaängen i Farsta, etapp 1 

Genomförandeärende 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att genomföra etapp 1 av upprustningen av 

parken Farstaängen i Farsta enligt förvaltningens förslag. 

 

Ärendet 

Stadsdelsnämnden fastställde programmet för upprustning av  Farstaängen den 23 maj 2019. 

Under hösten och vintern 2019-2020 har etapp 1, Dälden, projekterats. Dälden planeras blir 

den lugnare delen av Farstaängen.  Blommande träd och buskar samt generösa 

perennplanteringar gläder både insekter och människor. Planterade diken och vallar hejdar 

de höga vattenflödena som kan uppstå vid skyfall. Etappen är kostnadsberäknat till 4,7 

miljoner kronor, varav 4,3 miljoner kronor för genomförandeskedet. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-03-16. 

Dnr FAR 2020/124 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 9  Ny förskola i Kvarteret Perstorp 1 i Farsta 

Genomförandeärende 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden inrättar en ny förskola med fyra avdelningar i kvarteret Perstorp 1 i 

Farsta, enligt förvaltningens förslag.  

2. Nämnden ansöker hos kommunstyrelsens ekonomiutskott om hyresmedgivande 

avseende förskolan.  

3. Nämnden uppdrar åt förvaltningen att beställa genomförande och teckna hyresavtal med 

AB Familjebostäder avseende förskolan. 

 

Ärendet 

Den 19 november 2019 beslutade stadsdelsnämnden att ge förvaltningen i uppdrag att 

beställa förslagshandlingar och hyresoffert för en ny förskola med fyra avdelningar i 

planerad nybyggnation i kvarteret Perstorp 1 i Farsta.  

 

Inför planeringen av den nya förskolan uppmanades nämnden av kommunstyrelsens 

ekonomiutskott samt i dialog med stadsledningskontoret att undersöka möjligheterna att hitta 

alternativa lösningar för att tillgodose behovet av förskoleplatser, såsom att inrymma 

förskola i planerat skolbyggnadsprojekt, hyra en befintlig lokal eller en paviljonglösning. 

Förvaltningen har undersökt förslagna alternativa lösningar, men funnit att ingen av dem är 

genomförbar.  

 

AB Familjebostäder har presenterat en hyresoffert. Nämnden föreslås inrätta förskolan, 

ansöka hos kommunstyrelsens ekonomiutskott om hyresmedgivande och ge förvaltningen i 

uppdrag att beställa genomförande och teckna hyresavtal med Familjebostäder. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-03-18. 

Dnr FAR 2020/118 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Särskilt uttalande  

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V)  

 

Farsta är den stadsdel söder om innerstaden som växer snabbast och kraftigast i Stockholm. 

Enligt Sweco beräknas åldersgruppen barn under 1 år att öka med 39% och barn 1-5 år med 

24 % fram till 2028. 
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Stadsdelsförvaltningen har en god framförhållning och planering av förskoleplatser för dessa 

nya farstabor. Vad som ofta förekommer är dock att placeringen av förskolor inte alltid är de 

mest optimala och inte sällan görs det avkall på fri/lekytan, dvs den gård som finns i 

anslutning till förskolebyggnaden. I detta fall är det särskilt påtagligt då 72 barn ska samsas 

på 1040 kvm, vilket blir ca 14 kvm/barn. 

 

De riktlinjer som Boverket tagit fram är inte bindande med kan vara ett stöd vid 

handläggning av detaljplaner, bygglov och tillsynsärenden. Ett rimligt mått på friyta är 40 

kvm/barn i förskola, vilket är en god bit från de 14 kvm som förskolan som planeras på 

fastigheten Perstorp 1.  Utöver att det kan begränsa leken och det sociala samspelet blir 

slitaget på terräng och vegetation stor. Naturligtvis kan tillgången på närliggande 

lekområden vägas in, men exploateringsgraden i området är stor och flera av de idag 

existerande ytorna kommer att bebyggas. 

 

Med detta SU vill vi påpeka vikten av att sträva efter att följa Boverkets rekommendationer 

för att skapa en så bra vistelse som möjligt för våra förskolebarn i Farsta. 
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§ 10  Uppföljning av kommunala vård- och omsorgsboenden – Edö 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens redovisning av uppföljningen av Edö vård- och 

omsorgsboende. 

 

Ärendet 

Alla vård- och omsorgsboenden följs upp vartannat år, vid påtalade brister påföljande år. I 

detta ärende redovisar förvaltningen sin uppföljning av Edö vård- och omsorgsboendes två 

enheter med demensinriktning och somatisk inriktning. Bedömningen är att båda enheter 

bedriver en väl fungerande verksamhet. Ett stort arbete har lagts på att införa en ny struktur i 

hälso- och sjukvårdsdokumentationen. Enheterna arbetar under samma rutiner och arbetssätt. 

Rutiner har upprättats och uppdaterats gemensamt. 

 

Utifrån de underlag som har legat till grund för uppföljningen bedömer förvaltningen att Edö 

uppfyller de krav som ställs för att ha förutsättningar att ge en säker vård och omsorg av god 

kvalitet. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-03-23. 

Dnr FAR 2019/655 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 11  Uppföljning av kommunala vård- och omsorgsboenden – Postiljonen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens redovisning av uppföljningen av Postiljonens 

vård- och omsorgsboende. 

 

Ärendet 

Alla vård- och omsorgsboenden följs upp vartannat år, vid påtalade brister påföljande år. I 

detta ärende redovisar förvaltningen sin uppföljning av Postiljonens vård- och 

omsorgsboende som är ett boende med inriktning för personer med demenssjukdom och 

somatiskt sjuka. Boendet har dessutom korttidsvård och avlastning.  

 

Förvaltningen bedömer att enheterna bedriver en fungerande verksamhet, bland annat med 

väl utarbetade rutiner för mat och måltider och en rad olika aktiviteter för de boende. 

Resultaten av Socialstyrelsens brukarundersökning visar att flertalet av de svarande vid 

Postiljonen upplever trygghet på äldreboendet.  

 

En kvalitetsobservation och en inspektion från äldreförvaltningen visar dock att ledningen 

bör sträva efter ett närvarande ledarskap i det dagliga arbetet. Även förvaltningen bedömer 

att det finns vissa brister som behöver åtgärdas, bland annat att säkerställa det systematiska 

kvalitetsarbetet. Verksamheten har utarbetat en handlingsplan som beskriver hur man ska 

komma till rätta med de påtalade bristerna. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-03-23. 

Dnr FAR 2019/654 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 12  Stadsdelsnämndens sammanträde den 28 maj hålls inte öppet för 

allmänheten 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden beslutar, med hänvisning till samhällsspridning av coronaviruset och 

sjukdomen covid-19, att nämndens sammanträde den 28 maj 2020 hålls inom stängda 

dörrar.  

2. Nämnden lägger till handlingarna ordförandens beslut att nämndsammanträdet den 16 

april hålls inom stängda dörrar – se bilaga till denna paragraf. 

 

Ärendet 

Med anledning av samhällsspridningen av coronaviruset och sjukdomen covid-19 beslutade 

stadsdelsnämndens ordförande den 27 mars att nämndens sammanträde den 16 april inte ska 

vara öppet för allmänhet. Beslutet fattades i enlighet med stadsdelsnämndens uppdrag enligt 

6 kap. 39 § kommunallagen till ordföranden att besluta på nämndens vägnar i ärenden som är 

så brådskande att nämndens avgörande inte kan avvaktas. 

 

Folkhälsomyndigheten gör i dagsläget bedömningen att smittspridningen och antalet 

insjuknade ännu inte har nått sin kulmen. Förvaltningen föreslår därför, efter samråd med 

ordföranden, att nämnden beslutar att även nämndsammanträdet den 28 maj hålls inom 

stängda dörrar. Nämnden föreslås vidare lägga ordförandens beslut avseende sammanträdet 

den 16 april till handlingarna. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-03-27. 

Dnr FAR 2020/172 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz m fl (M) och Peter Öberg m fl (L) yrkade att nämnden skulle 

bifalla förvaltningens förslag. I detta instämde Leif Söderström (SD). 

 

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V) yrkade att nämnden skulle avslå 

förvaltningens förslag och lade fram ett eget förslag – se Reservation nedan.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Reservation  

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V)  

 

Att stadsdelsnämnden avslår förvaltningens förslag att nämndens sammanträde den 28 maj 

2020 hålls inom stängda dörrar. 

 

Att stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att utreda möjligheten för våra 

medborgare att kunna ta del av nämndens sammanträde digitalt. 
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Att därutöver anföra följande 

 

Vänsterpartiet och Socialdemokraterna anser att det i rådande tider är viktigt att vara 

informativa, transparenta och fortsatt tillgängliga för våra medborgare i Farsta. Vi anser 

också att ett förhindrade av smittspridning av covid-19 är högsta prioritet. Dock brukar våra 

nämndsammanträden generellt besökas av 4 - 5 medborgare bortsett från politiker och 

tjänstemän, men ibland kommer upp till 40 - 50 invånare.  

 

Det bör finnas fler alternativ till att stänga vårt sammanträde och ändå följa 

Folkhälsomyndighetens rekommendationer. Därav skulle vi i detta skede vilja avvakta med 

beslut om att stänga och istället uppdra till förvaltningen att undersöka möjligheterna till 

webbsändning av sammanträdet. Nu när hela vårt samhälles rutiner ändrats och många är 

hemma, är digitala lösningar uppskattade och vi bör tänka långsiktigt hur vi i Farsta 

stadsdelsnämnd fortsätter vara tillgängliga i demokratisk mening för alla invånare i vårt 

stadsdelsområde. 

 

Om våra möten ska kunna webbsändas så måste de fortsättningsvis vara öppna, eftersom 

beslut om stängning medför att sammanträdena inte alls längre är tillgängliga för 

allmänheten. Något vi i dessa dagar anser kan vara kontraproduktivt då det är viktigt att 

allmänheten kan få information från förvaltning och politik om hur arbetet ser ut till exempel 

när det gäller Covid-19 i vårt stadsdelsområde. 

 

Sverige har som nation valt att låta Folkhälsomyndighetens experter ge våra beslutsfattare 

professionella underlag för att begränsa smittspridningen i Sverige. Vi kan fortsatt följa 

myndighetens råd och därmed ha öppna sammanträden med digitala möten som ett 

komplement.   
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§ 13  Ny ersättare i stadsdelsnämndens sociala delegation 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden utser Klas Wissman (M) till ny ersättare i nämndens sociala delegation 

istället för Sten Edebäck (M), som lämnar sitt uppdrag i nämnden. 

 

Ärendet 

Sten Edebäck (M) lämnar sitt uppdrag som ersättare i stadsdelsnämnden. Edebäck är även 

ersättare i nämndens sociala delegation, och nämnden behöver därför utse en ny ersättare där. 

 

Förvaltningen föreslår att nämnden utser en ny ersättare i sociala delegationen utifrån 

partiernas yrkanden vid sammanträdet. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-03-18. 

Dnr FAR 2020/143 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle utse Klas Wissman (M) till ny 

ersättare i sociala delegationen. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag. 
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§ 14  Ny ordförande i stadsdelsnämndens utvecklings- och näringslivsråd och 

ny ledamot i nämndens miljöråd 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden utser Kristina Lutz (M) till ny ordförande i nämndens utvecklings- 

och näringslivsråd istället för Lars Jilmstad (M), som har lämnat sitt uppdrag i nämnden.  

2. Stadsdelsnämnden utser Pelle Pettersson (S) till ny ledamot i nämndens miljöråd istället 

för Carina Sundbäck (S), som har lämnat sitt uppdrag i nämnden. 

Ärendet 

Lars Jilmstad (M) har lämnat sitt uppdrag som ordförande i stadsdelsnämnden, och därmed 

även uppdraget som ordförande i nämndens utvecklings- och näringslivsråd. Nämnden 

behöver därför utse en ny ordförande i det rådet. 

 

Vid årsskiftet lämnade Carina Sundbäck (S) sitt uppdrag som ersättare i nämnden, och 

därmed även uppdraget som ledamot i miljörådet. Nämnden behöver därför utse en ny 

ledamot i det rådet. 

 

Förvaltningen föreslår att nämnden utser ny ordförande i utvecklings- och näringslivsrådet 

och ny ledamot i miljörådet utifrån partiernas yrkanden vid sammanträdet. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-04-01. 

Dnr FAR 2020/184 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle utse henne till ny ordförande i 

utvecklings- och näringslivsrådet. 

 

Kjell Backman (S) yrkande att nämnden skulle utse Pelle Pettersson (S) till ny ledamot i 

miljörådet. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt yrkanden från  Moderaterna och Socialdemokraterna. 
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§ 15  Ekonomisk månadsrapport mars 2020 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens ekonomiska månadsrapport för mars 2020. 

 

Ärendet 

Denna månadsprognos är i huvudsak samma som förra månadens prognos.1 Förvaltningen 

har inte räknat med de kostnader som kommer att uppstå med anledning av covid-19-

pandemin då det i dagsläget är omöjligt att göra en säker prognos. Det kommer att uppstå 

ökade kostnader för framför allt personal till följd av att sjuktalen är väldigt höga och väldigt 

mycket extra personal tas in. Kostnaderna för detta kan i dagsläget inte beräknas. Om staden 

får kompensation från staten för de första 14 sjukdagarna så innebär det å andra sidan 

minskade kostnader.  

 

Förvaltningen har också ökade kostnader för skyddsutrustning, material, arbetskläder, tvätt 

med mera. De särskilda vårdplatserna som förvaltningen har färdigställt på Edö för att 

avlasta sjukvården, enligt önskemål från Region Stockholm, innebär också höga kostnader 

för hyra av lokaler, utrustning som till exempel sängar, kost, städ och personal. 

Förvaltningen utgår för närvarande från att detta kommer att kompenseras från staden 

centralt eller från Region Stockholm.  

 

Vi ser en ökning av antal personer som söker försörjningsstöd, något som vi antar kommer 

att öka ytterligare under året. Det finns också en risk att orosanmälningar för barn och 

ungdomar kommer att öka, liksom våld i nära relationer och missbruk.  

 

När vi bortser från allt coronarelaterat så förväntas verksamheterna redovisa en budget i 

balans. Överskott prognostiseras inom verksamhet nämnd- och förvaltningsadministration, 

flyktingmottagande och förskoleverksamhet. Likt utfallet 2019 prognostiseras underskott 

inom äldreomsorg, individ- och familjeomsorg, omsorg om personer med 

funktionsnedsättning och fritidsverksamhet.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-04-06. 

Dnr FAR 2020/9 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

 

                                                      
1 Den prognosen har inte redovisats skriftligt till nämnden. Förvaltningen sammanställer ekonomiska 

prognoser till stadsledningskontoret även de månader då nämndens sammanträde infaller för tidigt i 

nästkommande månad för att prognosen ska kunna vara klar att redovisa för nämnden. 
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REMISSER OCH YTTRANDEN 

 

§ 16  Språkcentrum för nationella minoritetsspråk 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

rapporten Språkcentrum för nationella minoritetsspråk. 

 

Ärendet 

Myndigheten Institutet för språk och folkminnen, Isof, har fått i uppdrag av regeringen att 

utreda formerna för ett språkcentrum för nationella minoritetsspråk, dels finska och 

meänkieli, dels jiddisch och romani chib. I sin slutrapport föreslår Isof att språkcentrum för 

jiddisch och romani chib inrättas inom ramen för myndigheten och att båda placeras i 

Stockholmsområdet. Dessa centrum skulle bland annat kunna bidra när det gäller den 

problematiska bristen på läromedel på de båda språken.  

 

Förvaltningen ställer sig positiv till att skapa språkcentrum för de nationella 

minoritetsspråken jiddisch och romani chib. Vi bedömer att det behövs särskilda språkcentra 

för att driva arbetet med att synliggöra, samla och sprida kunskap om språken framåt. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-03-23. 

Dnr FAR 2020/114 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz m fl (M) och Peter Öberg m fl (L) yrkade att nämnden skulle 

bifalla förvaltningens förslag. I detta instämde Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V).  

 

Leif Söderström (SD) yrkade att nämnden skulle avslå förvaltningens förslag och lade fram 

ett eget förslag – se Reservation nedan.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Reservation  

Leif Söderström (SD) 

 

Stadsdelsnämnden anför följande som svar på remissen av Språkcentrum för nationella 

minoritetsspråk. 

 

Nämnden är mycket positivt inställd till de nationella minoriteterna och det pågående arbetet 

med att bevara kulturarv, språk och folkminnen. Arbetet med detta sköts idag av Isof , en 

myndighet som redan idag besitter ansenlig organisatorisk styrka.  
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Institutet för språk och folkminnen (Isof) , arbetar med att öka, levandegöra och sprida 

kunskaper om språk, dialekter, namn, folkminnen och andra immateriella kulturarv i Sverige. 

 

Isof är en myndighet med ca 100 anställda i Göteborg, Stockholm och Uppsala och förfogar 

idag över lokaler på 3794 m2 till en kostnad om ca 7 Miljoner per år. 

   

Verksamheten har expanderat kraftigt, 2018  förbrukades 87 Miljoner och  budgeten för 

2021 är nu uppe i nästan 93 Miljoner för att 2023 stiga till 94,5 Miljoner.  

 

Det kan konstateras att Isof redan idag förfogar över ansenliga ekonomiska , materiella och 

personella resurser. Isof begär nu ökade anslag för att ytterligare expandera verksamheten. 

 

Nämnden anser att kommunstyrelsen i stadens samlade remissvar till kulturdepartementet 

ska framföra att, med tanke på det rådande krisläget i Sverige och omvärlden, Isof i första 

hand ska genomföra effektiviseringar i den befintliga organisationen alternativt skjuta 

expansionsplanerna på framtiden.   
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§ 17  Nya riktlinjer för handläggning och dokumentation av ärenden gällande 

barn och unga inom individ- och familjeomsorgen 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

förslag till nya riktlinjer för handläggning och dokumentation av ärenden gällande barn och 

unga inom individ- och familjeomsorgen. 

 

Ärendet 

Ny lagstiftning och föreskrifter har trätt i kraft inom flera delar av området barn och unga 

inom individ- och familjeomsorgen. Socialstyrelsen har också gett ut nya vägledningar och 

handläggningsstöd som påverkar arbetet med barn och unga. På uppdrag av 

kommunfullmäktige har socialnämnden därför utarbetat ett förslag till nya riktlinjer för 

handläggning och dokumentation av ärenden gällande barn och unga inom individ- och 

familjeomsorgen. Även barnrättsperspektivet har setts över och förtydligats utifrån att 

Barnkonventionen nu är svensk lag.  

 

För att förenkla för handläggare har dessutom riktlinjernas struktur setts över och i förslaget 

finns också tydligare hänvisningar till bland annat Socialstyrelsens föreskrifter, allmänna råd 

och handböcker.  

 

Förvaltningen ställer sig positiv till revideringarna utifrån det aktuella regelverket och anser 

att riktlinjerna tydliggör myndighetsutövning för socialtjänstens arbete med barn och 

ungdomar. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-03-19. 

Dnr FAR 2020/83 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz m fl (M) och Peter Öberg m fl (L) yrkade att nämnden skulle 

bifalla förvaltningens förslag. I detta instämde Leif Söderström (SD). 

 

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V) yrkade att nämnden skulle i huvudsak bifalla 

förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett eget förslag – se Reservation nedan.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Reservation  

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V)  

 

Att i huvudsak godkänna förvaltningens remissvar 
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Att kravet på att införa allvarssamtal inom 48 timmar i stadens riktlinjer för barn och 

ungdomsvård stryks 

 

Att därutöver utöver anföra 

 

Förslaget till nya riktlinjer för barn- och ungdomsvården i Stockholm är ett exempel på när 

politiken snarare detaljstyr än tar ansvar för ekonomi och de övergripande målen. Personalen 

inom socialtjänsten har en gedigen utbildning i socialt arbete på universitetsnivå, de har 

erfarenhet av yrket och de borde därför vara de som utformar framtidens metodarbeten inom 

socialtjänsten snarare än politiken. Majoriteten tvingar nu socialtjänsten att arbeta efter 

arbetssätt som politiken anser är viktigt snarare än att arbeta i led med den evidensbaserad 

praktik som faktiskt finns, vilket är anmärkningsvärt nu när allvarssamtalen ska 

permanentas. Detta trots att inga nya resurser tillsatts för att genomföra det arbetet. 

 

Utifrån ett barn- och ungdomsperspektiv vet vi att det för vissa unga kan vara motiverat att 

arbeta efter en modell med snabb återkoppling, medan det för andra riskerar att förstärker en 

problematisk identitet hos den enskilde och behöver behandlas på ett annat sätt än den 

utpekade strukturen. Socialförvaltningen har själva framhållit att det är viktigt att den här 

typen av samtal enbart bör ske vid allvarligare brott snarare än alla typer av brott. Därför 

förordar vi att nämndens medskick är att det kravet stryks. 

 

Denna ensidiga syn på att socialtjänsten ska ägna sig åt alltmer polisarbete är också något 

som på sikt kan riskera tilltron till socialttjänstens stödjande verksamhet och ytterligare 

urholka stadens resurser till annat som är viktigt. Vi vet till exempel att brukarperspektivet 

inom socialtjänsten (som ju är ett av benen i en evidensbaserad praktik) behöver utvecklas 

men nu riskerar det att få stå tillbaka. 
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§ 18  Nya riktlinjer för familjerätt 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

förslag till nya riktlinjer för familjerätt. 

 

Ärendet 

Ny lagstiftning och nya föreskrifter inom det familjerättsliga området har trätt i kraft under 

2018 och 2019. Myndigheten för familjerätt och föräldraskapsstöd har också tagit fram nya 

allmänna råd. Med anledning av detta föreslås en revidering av Stockholms stads riktlinjer 

för familjerätten. I dagsläget finns även flera olika riktlinjer inom området och förslaget 

innebär även en sammanslagning av dessa till ett gemensamt dokument. 

 

Förvaltningen ställer sig positiv till revideringarna och anser att riktlinjerna tydliggör 

familjerättens ansvarsområden. Förvaltningen föreslår några ändringar inom områdena våld, 

skyddade personuppgifter och barns rättigheter. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-02-20. 

Dnr FAR 2020/41 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 19  En likvärdig fixartjänst inom staden 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

förslag till en likvärdig fixartjänst inom staden. 

 

Ärendet 

En kostnadsfri fixartjänst infördes inom Stockholms stad år 2007 för målgruppen personer 

75 år och äldre. Tjänsten kan nyttjas maximalt sex timmar per hushåll och år och syftar till 

att förebygga fallskador och andra skador som vissa riskfyllda vardagssysslor kan orsaka. 

Kostnaderna för tjänsten finansieras inom ramen för stadsdelsnämndernas budget för det 

förebyggande arbetet. 

 

I 2019 års budget fick äldrenämnden i uppdrag att kartlägga tidsåtgången för fixartjänsterna i 

syfte att stärka innehållsmässig likvärdighet över staden. Den statistik som 

stadsdelsförvaltningarna för är dock inte jämförbar. Därför kunde äldrenämnden inte 

genomföra sitt uppdrag. Istället gjordes en kartläggning av om fixartjänster erbjuds på ett 

innehållsmässigt likvärdigt sätt runtom i staden. 

 

I årets budget fick äldrenämnden också i uppdrag att i samråd med stadsdelsnämnderna vidta 

åtgärder för att öka enhetligheten inom stadens fixartjänster. Utifrån det uppdraget och den 

tidigare kartläggningen har äldrenämnden nu presenterat följande förslag:  

 Sänkt åldersgräns för fixartjänster till förslagsvis 68 år.  

 Stadsgemensam informationsbroschyr om fixartjänsten.  

 Stadsgemensam checklista för säkerhetsgenomgång av bostaden, inklusive 

brandförebyggande åtgärder.  

 Stadsgemensam mall för statistikuppgifter över fixarens utförda arbete. 

 

Förvaltningen menar att förslagen är bra. Även andra aspekter behöver beaktas, exempelvis 

stadsgemensam introduktion, kunskapspåfyllnad och uppföljning av kunskaper för fixarna. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-02-17. 

Dnr FAR 2020/78 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 20  Överenskommelse mellan kommunerna i Stockholms län om 

ärendeansvar för hemlösa 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

förslag till överenskommelse mellan kommunerna i Stockholms län om ärendeansvar för 

hemlösa. 

 

Ärendet 

Sedan 2006 har kommunerna i Stockholms län gemensamma bestämmelser för 

ärendehantering avseende personer i hemlöshet. För hemlösa, som inte är stadigvarande 

bosatta någonstans, kan det ibland uppstå skilda meningar mellan kommunerna om var 

personen ska söka stöd. Överenskommelsen syftar till att ge praktiskt vägledning för att 

underlätta för kommunerna att nå samsyn i dessa ärenden. 

 

Utifrån framkomna behov av revidering har nu samarbetsorganet Storsthlm tagit fram ett 

förslag till reviderad överenskommelse. Grundprinciperna från nuvarande överenskommelse 

finns kvar men förslaget innebär ett antal tydliggöranden för att öka förutsättningarna för 

samsyn mellan kommunerna. 

  

Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget men ser gärna ett tydliggörande av hur en 

kommun ska gå tillväga med begäran om överflyttning av ärenden som gäller personer med 

ekonomiskt bistånd vid fortsatta meningsskiljaktigheter kommunerna emellan. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-03-19 

Dnr FAR 2020/126 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 21  Trafikförändringar i SL-trafiken och Waxholmsbolagets trafik 2020–2021 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

trafikförändringar i SL-trafiken och Waxholmsbolagets trafik 2020–2021. 

 

Ärendet 

Region Stockholms trafikförvaltning har remitterat en lista med trafikförändringar inom 

kollektivtrafiken. Kommunstyrelsen har i sin tur remitterat förslaget till ett antal instanser 

inom staden. Eventuella förändringar börjar gälla i december 2020. 

 

Det är få förändringar som föreslås inom Farsta stadsdelsområde. De ändringar som 

eventuellt genomförs innebär ökad turtäthet vilket är positivt. Förvaltningen saknar dock 

förslag på förbättrad busstrafik i Sköndal och Fagersjö. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-03-17 

Dnr FAR 2020/104 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 22  Motion V om behovet av långsiktiga medel för kompetensutveckling 

kopplat till kompetensförsörjning 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på motion från Clara 

Lindblom, Vänsterpartiet, om behovet av långsiktiga medel för kompetensutveckling kopplat 

till kompetensförsörjning. 

 

Ärendet 

Clara Lindblom (V) föreslår i en motion till kommunfullmäktige att kommunstyrelsen ska få 

i uppdrag att i dialog med de fackliga organisationerna analysera och komma med förslag till 

hur en permanent kompetensutvecklingsfond skulle kunna tillgodose stadens fortsatta behov 

av långsiktiga kompetensförsörjningsmedel. 

 

Förvaltningen lyfter fram det fortsatta behovet av den kompetensutveckling för 

förvaltningens medarbetare som idag erbjuds av socialförvaltningen, äldreförvaltningen och 

andra stadsövergripande förvaltningar och nämnder. Stadsdelsnämnden säkerställer i övrigt 

sin kompetensförsörjning i den lokala kompetensförsörjningsplanen, som är en del av 

nämndens verksamhetsplan. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-03-25. 

Dnr FAR 2020/96 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz m fl (M) och Peter Öberg m fl (L) yrkade att nämnden skulle 

bifalla förvaltningens förslag. I detta instämde Leif Söderström (SD). 

 

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V) yrkade att nämnden skulle föreslå 

kommunfullmäktige att tillstyrka motionen och lade därutöver fram ett eget förslag – se 

Reservation nedan.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Reservation  

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V)  

 

Att nämnden föreslår kommunfullmäktige att tillstyrka motionen 

 

Att därutöver anföra 

 

Behoven av kontinuerliga kompetensutvecklingsinsatser i stadens verksamheter är och 

kommer att fortsätta att vara mycket stora oavsett vilken politisk majoritet som styr, både för 
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att tillgodose stockholmarnas behov och för att staden ska uppfattas som en bra arbetsgivare. 

Det är därför såväl bra som nödvändigt att återstående medel i den 

kompetensutvecklingsfond om 200 mnkr som vår tidigare rödgrönrosa majoritet initierade 

fortsätter att användas även av den nya majoriteten. Sannolikheten är dock stor för att det 

behövs nya avsättningar, då vi vet att behoven är stora inte minst inom stadsdelsnämndernas 

välfärdsverksamheter. 

 

Syftet med motionen är därför att staden utifrån breda analyser av gjorda erfarenheter från 

föregående mandatperiod samt utfallet av senare beviljade kompetensutvecklingsmedel ta 

fram förslag till en långsiktig kompetensutvecklingssatsning. Även möjligheten att tillgodose 

kompetensutvecklingsbehovet hos yrkesgrupper som inte har kunnat ta del av 

kompetensutvecklingsmedlen bör kartläggas för att få en fullständig bild. Vidare är det 

viktigt att även beakta andra aspekter, exempelvis former för utbildningsinsatser och 

förutsättningar för verksamheterna att i praktiken kunna ta del av 

kompetensutvecklingsmedlen. 

 

I framtagandet av ett kunskapsunderlag som ytterst syftar till inrättandet av en permanent 

kompetensutvecklingsfond är dialog med de fackliga organisationerna en framgångsfaktor. 

En bred samsyn över partigränserna säkrar långsiktigheten för en strukturell reform och, är 

vi tämligen säkra på, skulle uppskattas av stadens medarbetare. Med en fast struktur och 

finansiering skulle kompetensutvecklingsinsatserna kunna planeras mer långsiktigt än i dag, 

vilket inte minst är viktigt för att tillgodose nuvarande och framtida behov inom 

äldreomsorgen, förskolan och LSS-verksamheterna men även för andra akademikeryrken 

inom staden. 
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ANMÄLNINGSÄRENDEN 

 

§ 23  Rapportering till IVO av ej verkställda gynnande beslut för kvartal 4 år 2019 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger till handlingarna förvaltningens redovisning av rapporteringen till 

Inspektionen för vård och omsorg för kvartal 4 år 2019 av ej verkställa gynnande beslut 

enligt socialtjänstlagen och lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade. 

 

Ärendet 

Enligt lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) och socialtjänstlagen 

(SoL) ska kommuner varje kvartal redovisa till Inspektionen för vård och omsorg (IVO) de 

gynnande beslut om insats eller bistånd som inte har kunnat verkställas inom tre månader. 

 

För det fjärde kvartalet 2019 har förvaltningen rapporterat fyra gynnande beslut om bostad 

enligt LSS som inte har kunnat verkställas i tid, varav tre är nya. I två av dessa fyra fall har 

brukare nu tackat ja till erbjudanden och kunnat flytta in. De två andra har tackat nej till 

erbjudanden. 

 

För det fjärde kvartalet har förvaltningen rapporterat två ej verkställda gynnande beslut om 

äldreboende enligt SoL, vilket är fem färre än förra kvartalet. Båda brukare har tackat nej till 

erbjudna platser. 

 

Helt nytt är att även individ- och familjeomsorgen har lämnat en rapport om ett ej verkställt 

gynnande beslut. Det gäller bistånd i form av stödsamtal om våld i nära relationer. Att 

beslutet inte har kunnat verkställas i tid beror på att det inte har funnits lediga behandlare. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-02-07. 

Dnr FAR 2020/64 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 24  Stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering och övriga 

anmälningsärenden 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger nedanstående ärenden och beslut till handlingarna. 

 

 Miljörådets protokoll den 30 januari 2020 

 

 Demokrati-, integrations- och föreningsrådets protokoll den 21 februari 2020 

 

 Utvecklings- och näringslivsrådets protokoll den 2 mars 2020 

 

Här redovisas normalt även protokoll från nämndens pensionärsråd och råd för 

funktionshinderfrågor. Båda råden ställde dock in sina respektive sammanträden den 6 april 

2020 med hänvisning till Folkhälsomyndighetens rekommendationer med anledning av den 

pågående coronapandemin. 

 

 

 Stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering och övriga anmälningsärenden 

 

Förvaltningen hade redovisat en sammanställning daterad 2020-03-30. 

Dnr FAR 2019/648 

 

Stadsdelsdirektören har fattat följande beslut enligt nämndens delegering. Inom parentes 

anges enligt vilken ärendegrupp i nämndens delegeringsförteckning eller vilket specifikt 

nämnduppdrag som delegerade beslut har fattats. 

 

 

1. 2020-01-10: Idéburet offentligt partnerskap med Fagersjö MMA-klubb om att 

tillgängliggöra lokalerna inom Mötesplats Fagersjö under helger till förenings- och social 

verksamhet. Dnr FAR 2020/26. (5:6) 

2. 2020-01-23: Idéburet offentligt partnerskap med Löparakademin om ungdomsprogram 

för högstadieungdomar samt undersökning av möjligheten till ett löparlopp i Farsta 

stadsdel. Dnr FAR 2020/130. (5:6) 

3. 2020-01-24: Förlängning av avtal med Nordic Tjänst AB om inköp och distribution av 

dagligvaror inom hemtjänsten. Dnr FAR 2020/36. (8:12) 

4. 2020-01-30: Idéburet offentligt partnerskap med Enskede-Årsta-Vantörs 

stadsdelsförvaltning, Svenska kyrkan och stiftelsen Stora Sköndal om verksamheten 

Himmel och pannkaka – öppen mötesplats för unga med intellektuella 

funktionsvariationer. Dnr FAR 2020/38. (5:6) 

5. 2020-02-10: Vidaredelegering till förvaltningschefen vid serviceförvaltningen att för 

stadsdelsnämndens räkning genomföra upphandling av tjänster i ramavtal avseende park- 
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och lekutrustning i form av barnvagnar och cyklar. Dnr FAR 2020/93. (Enligt 

nämndbeslut 2018-06-14; dnr 1.1-255/2018.) (Även enligt 8:13) 

6. 2020-02-17: Ramavtal med Sodexo AB om måltidsservice för förskoleverksamhet. Dnr 

FAR 2020/82. (8:12) 

7. 2020-02-25: Idéburet offentligt partnerskap med Magelungens fiskevårdsförening om 

sportlovsaktivitet 26-27 februari 2020. Dnr FAR 2020/129. (5:6) 

8. 2020-02-28: Lokal samverkansöverenskommelse med Polisen och 

utbildningsförvaltningen. Dnr FAR 2020/105. 

9. 2020-03-06: Rättegångsfullmakt för Kim Winberg Cavallin, enhetschef biståndsenheten 

funktionsnedsättning. Dnr FAR 2020/112. (Enligt nämndbeslut 2015-11-17, dnr 1.1-

730/2015) 

10. 2020-03-16: Rättegångsfullmakt för Annika Danielsson, tillförordnad enhetschef för 

beställarenheten äldre. Dnr FAR 2020/140. (Enligt nämndbeslut 2015-11-17, dnr 1.1-

730/2015) 

11. 2020-03-20: Beslut om besöksstopp vid LSS-gruppbostäderna Strandvillan och Ekliden, 

med anledning av coronaviruset och utifrån beslut av Stockholms krisledningsnämnd den 

19 mars 2020 att införa möjlighet till besöksstopp vid stadens LSS-boenden. Dnr FAR 

2020/159. 

12. 2020-03-25: Beslut om fördelning av föreningsbidrag år 2020. Dnr FAR 2020/168. 
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ÖVRIGT 

 

§ 25  Nämndens frågor och information från förvaltningen 

 

Följande skrivelser lämnades in. 

 

 Hur arbetar stadsdelsförvaltningen för att minska spridning av covid-19 i 

hemtjänsten och på äldreboenden? (bilaga 1) 

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck m fl (V) 

 

 Ytterligare några frågor om uppföljning av klimatnyttan av nämndens 

klimatinvesteringar (bilaga 2) 

Leif Söderström (SD) 

 

BESLUT 

Nämnden uppdrar åt förvaltningen att bereda skrivelserna till ett kommande sammanträde.  

 

Inför dagens sammanträde hade Lisbeth Crabo Ljungman (M) lämnat in följande fråga: 

 

Jag undrar om, trots den extrema arbetsbelastningen, och oron inför Covid 19, det finns 

beredskap dels att stötta personal som är rädd att få sjukdomen dels möjligheter, inom 

den palliativa processen ge tröst och medicinsk lindring till boende och personer som 

får bistånd via hemtjänsten och som blivit sjuka? Jag antar att det behövs lite 

extraordinära åtgärder. Svårighet att få luft för en äldre person kan ju framkalla stor 

ångest och stort lidande. 

 

Socialdemokraterna och Vänsterpartiet hade lämnat in följande frågor: 

 

1) Hur ser situationen och planeringen gällande sommarens feriejobb för unga ut, med 

tanke på rådande omständigheter? (till exempel inom äldreomsorgen) 

2) Vi önskar få aktuell information beträffande arbetet mot Corona i vårt 

stadsdelsområde, såsom tillgången på skyddsutrustning, beredskap och arbetsmiljön 

för personalen i de olika verksamheterna.  

 

Stadsdelsdirektör Kerstin Sandström berättade om planeringen för sommarjobben och 

redovisade även förvaltningens arbete i övrigt med anledning av coronapandemin och 

besvarade ytterligare frågor från nämnden. Hon hänvisade också till de rapporter som hon 

kontinuerligt skickar ut till nämnden för att hålla den ajour och välinformerad. 

 

 


